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PERIODICALS

laikraštis lietuviams
leidžiamas nuo 1909 metų

Jei norite būtų nepakeičiama, turite nuolatos keistis – Coco Chanel

Gastronominės, arba skonių, pa-
tirtys daugeliui tampa pagrindi-
niu kelionės tikslu. Vakaras
Prancūzijoje neįsivaizduojamas
be taurės vietinio vyno, o grįžti
iš Italijos neparagavus nuosta-
biųjų ledų – būtų tiesiog neat-
leistina. 
Kokius Lietuvos skonius tiesiog
privalo atrasti svečiai iš už-
sienio?  – 10 psl.

Lietuviškiausi patiekalai

Scenoje kino žvaigždės buvo
ne tik žavingos moterys, ta-
lentingos aktorės, bet ir diktavo
savo laikmečio madas. Galbūt
pažvelgę į Loretos Steffens
sudarytą įtakingiausių kino
kostiumų sąrašą, panorėsite –
nors mintyse – sukurti ir sa-
vąjį…                          – 6 psl. 

Kai kinas
buvo kinas…

Šių metų birželio 30 d. Lietuvos parlamentas priėmė Seimo rinkimų
įstatymo pataisas, kuriomis sudaryta galimybė saviizoliacijoje esan-
tiems rinkėjams ir Pasaulio lietuvių rinkimų apygardos rinkėjams Sei-
mo rinkimuose balsuoti internetu.

Vyriausioji rinkimų komisija negali atsisakyti vykdyti įstatymo, bet
rinkimų saugumas, patikimumas, visuomenės pasitikėjimas yra
aukščiausia vertybė.                                                                – 8 psl. 
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Uždaromas lietuvių labdaros fondas Santa Monicoje
Liepos 10 d. ,,Business Wire” iš-
platino pranešimą, skelbiantį: 
Albinas Markevičius ir Lietuvių Pagalbos
Fondas (Lithuanian Assistance Founda-
tion) skiria lietuvių labdaros organizaci-
joms beveik 7 milijonus dolerių pagal
sutartį su Kalifornijos valstija.

Lietuvių Pagalbos Fondas ir jo prezidentas Albinas
Markevičius praneša, kad beveik 7 milijonai JAV
dolerių lėšų bus išskirstyti stokojantiems lietuviams

per Kalifornijos Bendrijos Fondą, remiantis bendra su-
tartimi, kuri užbaigė sekinantį aštuonių metų trukmės
užklausimą tarp Lietuvių Pagalbos Fondo ir Kaliforni-
jos valdžios tikrintojų.

Lietuvių Pagalbos Fondas buvo įsteigtas Albino
Markevičiaus 1992 m., praėjus dvejiems metams po
to, kai Lietuva atgavo nepriklausomybę nuo buvusios
Sovietų Sąjungos. Albinas Markevičius ir jo šeima iš-
bėgo iš Lietuvos 1944 m. per antrąjį pasaulinį karą, kai
nacistai ir sovietai okupavo jo tėvynę. Būdamas pa-
augliu gyveno pabėgėlių stovyklose prieš emigruojant
į Kanadą ir galiausiai į JAV.

A. Markevičius jau 60 metų yra aktyvus filantro-
pas ir Amerikos lietuvių bendruomenės veikėjas. Be
šio fondo, jis 1967 m. įkūrė Kalifornijos Lietuvių Kre-
dito Uniją, o 1965 m. įkūrė nekilnojamojo turto įmo-
nę „Roque & Mark Co.”, kurios abi išlieka žymiais San-
ta Monica verslo bendruomenės nariais. Albinas Mar-
kevičius 15 metų taip pat dirbo Santa Monica kolegi-
jos generalinėje patariamojoje taryboje. Šiuo metu jis
dalyvauja labdaringose iniciatyvose kartu su „Upward
Bound House” ir bendruomenės informavimo prog-
rama, skirta padėti pensininkams Covid-19 pandemijos
metu.

Per pastaruosius 28 metus fondas finansavo
socialiai remtinų lietuvių medicinos procedūras, padėjo
finansuoti skiriant gyvenamus būstus išgyvenusiems
Sibiro trėmimus ir skyrė daugybę stipendijų Lietuvos
studentams, besiremdamas daugeliu iniciatyvų. Fon-
das buvo viena iš pirmųjų labdaros organizacijų, ku-
rios 1990 m. pradžioje sutelkė pasaulinę paramą, kad
padėtų Lietuvai, nes šaliai iškilo finansinių sunkumų,
pereinant prie demokratijos nuo beveik pusės amžiaus
trukusios komunistinės valdžios. Dar vienas iš reikš-
mingų Albino Markevičiaus vadovaujamų projektų fon-
do veiklos metu buvo Želvos kaimo atstatymas, už-
fiksuotas trumpametražiniame filme, kurį galima pa-
matyti „YouTube”. 2013 m. Albinas Markevičius gavo
diplomatijos medalį iš Lietuvos ambasados Vašingtone.
Jo duktė Zina Markevičius taip pat aktyviai dalyvavo
Lietuvos labdaros darbuose, kaip valdybos narė,
kurdama iniciatyvą siųsti knygas ir mokomąją medžiagą
iš Santa Monicos mokyklų mokiniams Lietuvos kai-
muose.

Nuo 2012 m. fondas visapusiškai bendradarbia-
vo su valstijos tikrintojais, tikėdamasis pilnai išsklai-
dyti užklausimą. Nežiūrint į tai, kad valdžios mokes-
čių inspekcijos tikrinimo metu buvo nustatyta, kad vi-
sos paraiškos buvo tinkamai užpildytos, paaiškėjo, kad
dar toliau tęsiant užklausimą prieštarautų fondo tiks-
lų siekimui padėti lietuviams. Pagal sutartį fondas ir
valstija tarpusavyje susitarė išspręsti klausimą, ,,iš-
vengiant tolimesnio bylinėjimosi ar kitų administraci-

nių veiksmų išlaidų, netikrumo ir nepatogumų”. Beveik
7 milijonai dolerių bus išskirstyti per Kalifornijos Ben-
drijos Fondą socialiai remtinų Lietuvos našlaičių ir vai-
kų mokymui Vilniaus rajone. Taip pat labdaros darbui
Želvos kaime, įskaitant: verslo mokyklą, mokytojų ren-
gimą ar seminariją, finansinę pagalbą nepasiturintiems
studentams, kurių pažymiai aukštesni nei vidutiniai, ir
pensijinio amžiaus piliečiams.

Fondo valdyba, kurioje, be Albino Markevičiaus
ir Zinos Markevičius, taip pat yra Arūnas Sodonis ir Jo-
seph Praske, vieningai pritaria šių lėšų paskirstymui
vargstantiems lietuviams. Jie nori padėkoti tiems, ku-
rie parėmė fondo darbą, ir skatina nuolatinę labdaringų
pastangų paramą stokojantiems lietuviams (kalba ne-

taisyta – Red.)

Lietuvą pasieksianti
parama – ,,taikos

susitarimo” išdava

Tačiau Kalifornijos generalinio prokuroro Xavier
Becerra tonas kur kas griežtesnis. Pagal gene-
ralinio prokuroro pranešimą spaudai, fondo

darbuotojai kaltinami nelegaliais tarpusavio san-
doriais, neteisėtu praturtėjimu ir pasitikėjimo su-
laužymu, pervedant fondui duotą turtą su jais susi-
jusiems asmenimis, bei kitais prasižengimais.

Atliktas tyrimas nustatė, kad 6 mln. dolerių ver-
tės nekilnojamasis turtas (neįvardintų aukotojų
fondui padovanoti keturi namai Californijoje –
Red.), paaukotas lietuvių bendruomenės poreikiams,
buvo netinkamai parduotas fondo valdybos nariams,
jų giminėms ir darbuotojams už mažesnes nei rinkos
kainas. Pardavimas vyko per A. Markevičiaus įkur-
tas ofšorines kompanijas „RME LLC” ir „Washing-
ton Shores LLC”.

Tyrimas taip pat nustatė, kad kaltinamieji ne-
atskleidė nei apie šių 4 nekilnojamojo turto objektų
gavimą fondo žinion, nei apie jų perdavimą kitiems
asmenims. Be to, kaltinamieji įtariami prokuro-
rams pateikę neteisingas turto registravimo formas
nuo 2005 iki 2013 m. 

Su prokuratūra pasiektas ,,taikos susitarimas”,
pagal kurį ,,RME LLC”, „Washington Shores LLC”
ir fondo vadovai bei kiti atsakingi asmenys privalės
sumokėti 7 mln. dolerių padarytą žalą, o fondas pri-
valės būti panaikintas. Panaikinimo procedūra turi
prasidėti per 30 dienų nuo susitarimo įsigaliojimo.
Dokumente teigiama, kad 7,2 mln. JAV dolerių bus
pervesti į Kalifornijos bendruomenių fondą, o iš jo

pinigai pateks skurstantiems Vilniaus regiono vai-
kams ir Želvos kaimui. Dar 400 tūkstančių JAV do-
lerių bus vervesta į prokuratūros sąskaitą.

J. Praske ir A. Markevičius privalės sutikti
daugiau niekada nebedirbti panašių organizacijų val-
dybose. J. Praske galės likti dabartinėje valdybos na-
rio pozicijoje, tačiau jau nebegalės koordinuoti or-
ganizacijos finansų.

Fondo valdyba sprendimu nusivylusi 

15min. uždavė keletą klausimų ,,Lietuvių pa-
galbos fondo” valdybos nariui Arūnui Sodoniui.
Kalifornijos prokuroro sprendimą uždaryti fondą, o
fondo vadovams uždrausti eiti pareigas tokiose or-
ganizacijose jis pakomentavo: ,,Šis užklausimas tę-
sėsi aštuonerius metus ir pasidarė aišku, kad vals-
tijos veiksmai trukdys mūsų tikslui padėti lietu-
viams. Mes priėjom prie bendro susitarimo, nes abi-
dvi pusės norėjo išspręsti sutrikimą. Bus pervesti be-
veik 7 mln. dolerių į Kalifornijos bendrijos fondą, ku-
ris paskirstys lėšas, tad mes nusprendėme, kad yra
tinkamas momentas nutraukti ‘Lietuvių pagalbos
fondo’ veiklą. Prezidentui Albinui Markevičiui jau
90 metų. Jis ir kiti direktoriai turi kitus labdaros ir
gyvenimo planus, pirmenybę skiriant tolesniems sie-
kiams padėti Lietuvai”. 

Kaltinimą, kad fondui perduoti keturi namai
buvo parduoti su fondu susijusiems asmenims ir ma-
žiau nei rinkos kaina, A. Sodonis atmetė: ,,Tai yra ne-
tiksli informacija, paskelbta Kalifornijos valstijos
spaudos pranešime. Visi fondo sandoriai buvo tei-
singi ir paremti tikra rinkos verte. Fondas buvo pa-
tikrintas JAV mokesčių inspekcijos institucijos,
kuri patvirtino, kad fondo mokesčių pildymai buvo
teisingi ir tinkami. Tad mes esame labai nusivylę, kad
Kalifornijos valstijos įstaiga paskleidė tokius klai-
dinančius pareiškimus spaudos pranešime ir sten-
giamės ištirti, kodėl taip įvyko”. 

Valdybos narys sakė, kad 7 milijonai JAV dole-
rių bus skiriami Vilniaus rajono nuskriaustų Lie-
tuvių vaikų ir našlaičių mokslo reikalams, taip pat
labdaros veiklai Želvos kaime, įskaitant „verslo mo-
kyklą, mokytojų apmokymus ar seminariją, finan-
sinę pagalbą neįgaliems studentams viršijantiems vi-
durkio pažymius, ir pensininkams”. 

,,Mes ypač patenkinti, kad šios lėšos bus paga-
liau paskirstytos šiuo momentu, kai pasaulis ir
dauguma labdaros organizacijų turi finansinių sun-
kumų dėl Covid-19 pandemijos, – pažymėjo A. So-
donis. – Faktas yra tai, kad beveik 7 milijonai dole-
rių nukeliaus lietuvių labdaros organizacijoms, tad
mes žvelgiame į šią sutartį kaip į teigiamą dalyką”. 

Parengta pagal pranešimus spaudai ir 15min.
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DAIVA LAPĖNAITĖ

Vatikano�širdyje,�Šv.�Petro�bazilikos�kriptose,�yra�tik�de-
šimt�koplyčių.�Viena�jų,�vos�už�kelių�dešimčių�žingsnių
nuo�katalikybės�širdimi� laikomo�Apaštalo�Šv.�Petro
kapo,�prieš�50�metų�buvo�skirta�Lietuvai.�Kaip�oku-
pacijos�laikotarpiu,�kai�šalis�politiniuose�žemėlapiuo-
se�net�neegzistavo,�Lietuvos�vardas�buvo�įamžintas�vie-
noje�švenčiausių�pasaulio�vietų?�Kokios�Cappella Li-
tuana pamokos�mums�šiandien�išliko?

Lietuvių koplyčios inauguracijoje Šv. Petro ba-
zilikos kriptose 1970 m. dalyvavo keli šimtai gar-
bingų svečių iš 12 šalių, aukšto rango Šv. Sos-

to ir Italijos pareigūnai. Oficiali iškilmių programa
tęsėsi tris dienas – nuo liepos 6 iki 8 d. Į iškilmes at-
vyko 500 lietuvių iš Europos, Šiaurės ir Pietų Ame-
rikos, Australijos. Romoje ta proga net įvyko pirma-
sis Pasaulio lietuvių katalikų suvažiavimas.

Šiemet, minint Lietuvių koplyčios 50-mečio ju-
biliejų, dėl pandemijos užgaidų, tokių iškilmių su-
rengti nepavyko. Laikantis Italijos vyriausybės įves-
tų apribojimų, į Lietuvių koplyčią buvo leista pakviesti
tik vienuolika žmonių (apie tai rašėme liepos 9 d.
,,Draugo” numeryje – Red.)

Lietuvių vienybės šventovė

Iškilmėse dalyvavęs Lietuvos Respublikos nepa-
prastasis ir įgaliotasis ambasadorius prie Šv. Sosto Pet-
ras Zapolskas sakė, kad „Lietuvių koplyčia Šv. Petro
bazilikoje simbolizuoja Lietuvos laisvės stebuklą”, ji
– ,,vienas iš mūsų laisvės kovų simbolių, o kova už lais-
vę niekada nesibaigia”.

„Prieš 50 metų, 1970 m. liepos 6 d., įvyko stebuk-
lui prilygstantis įvykis, – pritarė LR ambasadorius Ita-
lijoje Ričardas Šlepavičius. – Buvo pašventinta Lie-
tuvių koplyčia. Visų pasaulio ir ypač JAV lietuvių pa-
stangų ir suaukotų lėšų dėka turime lietuvišką sale-
lę vienoje iš pačių švenčiausių mums vietų”. 

Didingoje bazilikoje – maža Lietuva

ke gyvenęs dailininkas Vytautas Kazimieras Jonynas.
Ant Lietuvių koplyčios vartų puikuojasi bron-

zinis Vytis, virš altoriaus kabo kiekvienam lietuviui
katalikui pažįstama ir sava Vilniaus Aušros Vartų Ma-
rijos mozaika, sienose bareljefinės figūros vaizduo-
ja istorinius Lietuvos valstybės ir Bažnyčios Lietuvoje
kūrėjus, kankinius, istorinius įvykius ir vietas – nuo
Karaliaus Mindaugo krikšto iki Kražių skerdynių, so-
vietmečio represijų dėl tikėjimo ir Sibiro tremtinių
kankinių maldų.

Vatikano radijo žurnalistas Saulius Augustinas
Kubilius teigia, kad menininkas koplyčios interjero
reljefams šviesų travertiną pasirinko neatsitiktinai.

„Šis akmuo V. K. Jonynui priminė tufo uolieną,
kurioje buvo kasamos katakombos. Katakombų, kaip
kenčiančios Bažnyčios simboliu, buvo norėta priminti
tuometinę Lietuvos padėtį, paliudyti, kad tauta, kuri
yra okupanto stumiama iš savo šventovių Lietuvoje,
sugeba krikščionybės centre – Šv. Petro bazilikos po-
žemių grotose – sukurti šventovę, į kurią kryptų viso
krikščioniškojo pasaulio žvilgsnis”, – pasakojo S. A.
Kubilius.

Nors Lietuvių koplyčios simbolika peržengia re-
ligijos ribas, Vatikano radijo žurnalistas pabrėžė, kad
reikėtų labiau puoselėti jos dvasinę reikšmę.

„Į Romą atvykstantys lietuviai turistai iš visų
kraštų, taip pat iš Lietuvos, labai dažnai savo vizitą
Amžinajame mieste pradeda būtent nuo apsilanky-
mo šioje koplyčioje, – sakė jis. – Pagal koplyčios kū-
rėjų koncepciją, ant vienos koplyčios sienos turėjo
būti įrašyti Lietuvos vyskupų kankinių vardai. Ne-
žinau, kodėl šio plano nebuvo galima įgyvendinti. Vis
dėlto į koplyčios altorių buvo įdėtos kai kurių šven-
tųjų ir kankinių relikvijos. Jas būtų galima papildyti,
tai dar labiau stiprintų koplyčios reikšmę ir skatin-
tų lankytojų dvasingumą. Manau, tai – gyvybiškai
svarbu visų mūsų ateičiai įvairiomis prasmėmis: dias-
poros, valstybės, garsinant Lietuvos vardą globalio-
je erdvėje.”

Sutrumpinta iš ITLIETUVIAI.LT

„Įsivaizduokite tuometinę situaciją: gūdūs so-
vietiniai laikai, Lietuvos, kaip valstybės, nėra, ar ji
kada bus – egzistencinis klausimas. Egzistavo nelaisva
Lietuva Lietuvoje ir laisvoji Lietuvos dalis išeivijoje,
kuri taip stipriai tikėjo dviem prasmėmis: religine ir
valstybine, kad sugebėjo įgyvendinti tokį projektą,
kurį net šiandien būtų beprotiškai sunku realizuoti.
Vos per trejus metus lietuviai pasaulyje suorganiza-
vo leidimus, darbus, suaukojo lėšas”, – Lietuvių kop-
lyčios įkūrimu katalikybės širdyje žavėjosi ambasa-
dorius.

Jubiliejaus Mišias aukojęs Šventojo Sosto sekre-
toriato administracijos direktorius mons. Rolandas
Makrickas ragino nepamiršti prieš pusę amžiaus
koplyčią įkūrusių lietuvių pamokų.

„Galime džiaugtis, kad šioje didingiausioje ka-
talikams šventovėje, išpuoštoje garsiausių pasaulio
menininkų šedevrais ir menančiai svarbiausius
krikščionybės įvykius bei Bažnyčios asmenybes, tu-
rime apie mūsų mažą šalį ir jos istoriją primenančią
koplyčią. Šios koplyčios atsiradimo istorija prieš 50
metų stebėtinai sujungė Lietuvos ir pasaulio lietuvius.
Lietuva tuomet išgyveno tarybinės priespaudos laikus,
atskirta nuo pasaulio. Tačiau pasaulio, ypač Ameri-
kos, lietuviai rado stebėtiną būdą sukurti mažą Lie-
tuvą čia – didingoje Šv. Petro bazilikoje”, – homilijo-
je sakė mons. R. Makrickas.

Bet kaipgi įvyko, kad okupacijos laikotarpiu iš pa-
saulio žemėlapio ištrintos ir balso neturinčios Lietuvos
vardas ir didingiausius bei skaudžiausius jos istori-
jos momentus bylojantys simboliniai vaizdai buvo
įamžinti vienoje švenčiausių pasaulio vietų?

Koplyčiai suaukojo po dolerį

Atsakymas – vieningomis lietuvių išeivijos pa-
stangomis. Atsakymas itin aktualus ir šiandienos kon-
tekste, kai vis garsiau prabylama apie lietuvių dias-
porą pasaulyje kaip apie turtą, galintį prisidėti prie
modernios, drąsios, inovatyvios Lietuvos valstybės kū-
rimo ir jos vardo garsinimo globalioje erdvėje. Galintį,
kaip sakė mons. R. Makrickas, iš meilės, su pasiau-
kojimu ir išmintimi sukurti ilgaamžę ir didelę pras-
mę turinčių dalykų.

Aukštas pareigas Vatikane einantis mons. R.
Mak rickas iškilmių metu sakė, kad koplyčia buvo
įkurta išeivijos vyskupo V. Brizgio bei Romoje ir Va-
tikane gyvenusių ir dirbusių lietuvių dvasininkų, taip
pat daugybės išeivijos lietuvių aukų dėka.

Monsinjoras pabrėžė, kad tuo metu lietuviai
Amerikoje dar nebuvo patys turtingiausi ir, vartant
archyvus, į akis krenta tai, jog žmonės aukojo po la-
bai mažai, bet aukojo labai daug žmonių.

Jei į Lietuvių koplyčios finansavimą po kelis do-
lerius, markes, liras subėrė daugybė pasaulio lietuvių,
tai į idėjos pavertimą realybe neįkainojamą įnašą įdė-
jo išeivijos lietuvių diplomatai ir dvasininkai, ypač Ro-
moje gyvenusių lietuvių kunigų reikšmingos pažin-
tys Vatikane.

Stiprus užnugaris Vatikane

Realizuojant Lietuvių koplyčios idėją, arkivys-
kupas Paulius Kazimieras Marcinkus, tuometis Va-
tikano banko IOR sekretorius, tarpininkavo Vatika-
no žinybose. Koplyčios įrengimo darbai sklandžiai
vyko Lietuvių kolegijos Romoje rektoriaus prelato
Lado Tulabos artimų pažinčių Vatikane dėka.

Prie drąsaus ir nutrūktgalviško koplyčios reali-
zavimo projekto prisidėjo ir Lietuvos Respublikos pa-
siuntinys prie Šventojo Sosto Stasys Girdvainis.
Deja, koplyčios inauguracijos  diplomatas nespėjo iš-
vysti – mirė likus vos kelioms savaitėms iki iškilmių.

Tačiau Cappella Lituana idėja vargiai būtų vir-
tusi realybe be stipraus lietuvių užnugario Vatikane.

„Turbūt, svarbiausi lietuvių užtarėjai koplyčios
projekte buvo du įtakingi italų kardinolai, Lietuvos
bičiuliais vadinti kardinolas Giuseppe Pizzardo ir kar-
dinolas Antonio Samorè”, – pasakojo mons. R. Mak-
rickas.

Kardinolo A. Samorè, tuomečio Sakramentų
kongregacijos prefekto, turėjusio tiesioginį ryšį su po-
piežiumi, asmeninis sekretorius buvo lietuvis mons.
Vincas Mincevičius. Būtent mons. V. Mincevičius buvo
pagrindinis koordinatorius visais su koplyčia susi-
jusiais reikalais. Per savo asmeninį sekretorių kard.
A. Samorè palaikė ryšius ir labai rėmė Lietuvos vys-
kupus jų vizituose į Vatikaną.

Lietuvių koplyčios projektas Vatikane turėjo ir
kitą įtakingą užtarėją – italų kardinolą G.  Pizzardo.
Šis popiežiui labai artimas kardinolas ypač pirmai-
siais pokario metais rėmė Romoje namų neturėjusius
lietuvių kunigus ir padėjo jiems įsteigti popiežišką-
ją lietuvių Šv. Kazimiero kolegiją. Kard. G. Pizzardo
vos spėjo dalyvauti Lietuvių koplyčios įšventinime ir
mirė nepraėjus mėnesiui.

Koplyčios įkūrimui leidimą davė popiežius šv.
Paulius VI, inauguracijos iškilmėse jis palaimino kop-
lyčią, padovanojo žvakidę, žvakę ir pats ją uždegė.

„Jūs, brangūs ir tikintys lietuviai, šią vietą pa-
sirinkote broliškam ir dvasiniam susitikimui, įamžinti
savo religines ir istorines tradicijas, išreikšti savo ti-
kėjimą į Kristų, patvirtinti savo prisirišimą prie
Bažnyčios ir šio Apaštališkojo Sosto, paguosti savo sie-
las malda ir viltimi, maldauti Šventąjį Petrą saugoti
jus, jūsų kraštą ir po visą pasaulį išsiblaškiusius tau-
tiečius”, – Lietuvių koplyčios inauguracijos iškilmėse
sakė popiežius šv. Paulius VI.

Katakombos – tuometės Lietuvos metafora

Meninę koplyčios koncepciją, sklidiną simbolinių
Lietuvos valstybės ir istorijos vaizdų, sukūrė New Yor-

S.�A.�Kubilius.� ITLIETUVIAI.IT�nuotr.

G.�Zubrickytės�nuotraukos
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TELKINIAI

BANIUTĖ KRONIENĖ

Asmeniški prisiminimai apie
lietuvių kūrimąsi Čikagos
vakarų priemiesčiuose 

Prisimenu senus laikus – buvom jauni, auginome
vaikus, remontavome įsigytus mažus namus,
didesniuose kiemuose auginome daržoves, gėles.

Pirmavo bijūnai, jazminai, rūtos, o svarbiausia – kra-
pai, svogūnai, agurkai ir pomidorai. Apie 1957 metus
po truputį ėmė kraustytis lietuvių šeimos. Mums ne-
pasisekė atsikraustyti į Lemontą, apsigyvenome ne-
toli Marijonų vienuolijos seminarijos ir ūkio. Lemonto
senojo miesto apylinkėse prasidėjo lietuviška veikla.
Vežiojome vaikus į Čikagos mokyklas, lankėme lie-
tuviškas pamaldas ir Jaunimo centrą. Archer gatvė
tapo mūsų kelias į Čikagą, ir – prisiekiu – pačios ma-
šinos, kaip senovėje arkliai, žinojo kelią.

1962 m. Ona Abromaitienė savo namuose įsteigė
Maironio mokyklą. Bendravome su naujakuriais,
planavome ateitį. Įkurta JAV Lietuvių Bendruomenė
Lemonto apylinkė. Nedaug mūsų buvo, ir pirmieji su-
sirinkimai vyko privačiuose namuose. Mokyklai ra-
dome valstybinės mokyklos patalpas, tai ir Maironio
mokykla veikė kaip ir kitos lituanistinės mokyklos.
Jai vadovavo direktorė, chorui vadovavo muzikas, tau-
tiniams šokiams – šokių žinovai, poetė dėstė lietuvių
kalbą ir buvo spausdinamas žiniaraštis. 1965 m. Mai-
ronio mokykla parengė kalėdinę programą. Mokiniai
deklamavo, griežė smuiku ir šoko. Džiaugėmės savo
vaikais, jų nepaprastais gabumais. Svečių buvo pilna
salė. 

Lemonto bendruomenė nesnaudė. Išsinuomojo-
me patalpas. Senoje, dabar 200 metų švenčiančioje St.
Patrick bažnyčios rūsio salėje šventėme Vasario 16-ąją,
vaišinomės cepelinais ir kitais skanėstais. Metinės ge-
gužinės vykdavo pas Bučą ir Vytautą, kelis kartus –
Marijonų seminarijos kieme. Pirmoji gegužinė vyko
privačioje sodyboje. Išgarsėjom skaniausiu kugeliu.
Vieną kartą ruošėme gegužinę Union Pier, MI. Kepėme
kugelį namuose ir vežėme suvynioję rankšluosčiuo-
se. Gegužines mėgome, dainavome (buvom visi bal-

singi), šokome, rengėme loterijas.
Kiekvieną pavasarį Maironio mokykla rengė po-

kylį. Ir ne bet kokį – su menine programa ir su vai-
dinimais… Visų programų neatsimenu, bet ,,Travia-
ta o lia, lia”, ,,Žvejai”, „Kirpykla” ir kitos  ,,operos”
buvo linksmos, salė ūždavo. Kelias programas atliko
žinoma solistė. Laukdavome to renginio. Laikas sku-
bėjo, vaikai augo, ,,Spindulio” tautinių šokių grupė
gausėjo dalyviais, bendruomenė taip pat.

Metai bėgo, nusibodo ieškoti patalpų mokyklai,
minėjimams, renginiams. Bet pašnekėdavome, ir tuo
planai baigdavosi. 

Vieną vakarą papietavę su draugais, padejavę dėl
patalpų ieškojimo renginiams, mokyklai sudėjome po
šimtinę ir įsteigėme „Aušros” kultūros draugiją, ku-
rios tikslas – įsigyti savus namus (apie „Aušros”
draugiją – kitą kartą). 

Lemonte stovėjo didingas DeAndreas vienuolynas.
Vienuoliai leido mums jame atnašauti šv. Mišias, bet
po kiek laiko arkivyskupija jas ten uždraudė. Tuomet

kun. Leonas Zaremba šv. Mišias atnašaudavo kartą per
mėnesį Ateities namuose. Tuo metu buvo parduoda-
mas DeAndreas seminarija-vienuolynas. Lietuviai su-
judo, ragino New Yorko verslininką Vytautą Vebeliūną
jį nupirkti ir perparduoti lietuviams. Šis sandoris
mums pasisekė. Mes iš V. Vebeliūno nupir kome pastatą
ir, pavadinę jį Pasaulio lietuvių centru, pradėjome gy-
venti savo antruo se namuose. Pavadinimą parinko jau-
nesnieji nariai, nes jų tikslas buvo sukurti namus vi-
siems lietuviams, gyvenantiems už Lietuvos ribų. Dar-
bo daug, bet ir savanorių užteko. Dirbom visi, kaip mo-
kėjom. Prisidėjo „Aušros” draugijos sutelktos lėšos,
taip pat ir jos buvę nariai. Sekmadieniais, po šv. Mi-
šių, susirinkę salėje gėrėme kavutę, bendravome,
planavome. Daug darbo buvo įdėta. Patalpoje įrengti
nedideli butukai, kambariai nuomojimui, veikė mo-
kykla, Montessori darželis, Lietuvių Fondo raštinė,
„Pasaulio lietuvio” redakcija (jau perkelta į Vilnių).
Rūsyje – muziejus, skautų būklas, nedidelė Bočių
menė. Joje seminaristai turėjo spaustuvę, senovišką

Tas ,,mandras” miestas

Lemontas
Toks�pažįstamas�ženklas�(nuotrauka�d.)�prie�posūkio�į�Pasaulio�lietuvių�centrą�stovėjo�ne�visada.�� PLC�archyvo�nuotraukos

Neolituanų�orkestro�muziką�labai�mėgo�pokylių�dalyviai.

Madų�parodos�ir�šiandien�yra�vienas�populiariausių�PLC�renginių.

PLC�Renginių�komiteto�savanorės. ,,Draugo”�archyvo�nuotraukos



Koronaviruso�krizė�paveikė�mus�visus.�Net�mūsų�mylima�Dainava�šią�vasarą�liko
be�linksmų�stovyklų.

Dainavos�stovyklos�entuziastų�grupė�vasaros�dienas�nutarė�praskaidrinti�prisi-
minimais�apie�nuostabius�laikus�stebuklingoje�Dainavoje,�kuri�mūsų�širdyse�yra�to-
kia�artima!�Taigi,�susirinko�draugai�iš�arti�ir�toli,�kad�sužadintų�jausmus,�kurie�gali�kil-
ti�tik�Dainavos�stovykloje.

Pasižymėkite�šią�datą�kalendoriuose�ir�Dainava�ateis�pas�JUS!Rugpjūčio 2 d., 8:30
EDT,�prisijunkite�prie�gyvos�transliacijos,�kurios�nuorodą�bus�galima�rasti�www.dai-
nava.org ir�pamatyti�koncertą�,,DAINAVA�ŠIRDYJE”.

Dainavos stovyklos entuziastų grupė:  Tėvas Lukas Laniauskas SJ, Vija Kurienė,
Liudas Landsbergis, Marius Laniauskas, Monika Mikulionytė, 

Daina ir Darius Polikaičiai ir Vitas Underys
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Nors�populiarusis�,,Bingo”�Lemonte�nebežaidžiamas,�Kaziuko�mugės�vyksta�kiekvieną�pavasarį,�ir�dalyvių�bei�lankytojų�skaičius�vis�didėja.���������������������������� PLC�archyvo�nuotraukos

griozdą, kurį išsivežė geležies pirkliai
ir net sumokėjo. Ją puošė medžio rai-
žiniai, o stalams buvo panaudotos se-
minaristų kambarių spintų durys. Kė-
des teko pirkti. Dabar Bočių menėje įsi-
kūręs  restoranas. 

Visų nuomojamų patalpų negaliu
paminėti, nes rašau tik iš savo ribotų at-
siminimų. Neminiu asmenų pavardžių,
nenoriu ko nors nepaminėti ir to gai-
lėtis. Rūsyje buvo sporto salė su scena,
kur šventėme Tautos šventę ir 1988 m.
gruodžio 11 d. surengėme Madų parodą.
Pirmąsias Madų parodas rengė „Auš-
ros” draugija svetimose patalpose: Car-
riege Green, Heritage House. Kitos
madų parodos buvo rengiamos didžio-
joje salėje, dabar pavadintoje Banių
šeimos vardu. 

Kiek renginių, Naujų metų sutiki-
mų, gegužinių, susirinkimų būta...
Pinigų reikia – ruošiame šventę.

Pirmaisiais metais Čikagoje rengi-
niuose grodavo visų mėgiamas Balio Pa-
kšto orkestras. Po kelerių me tų jauna-
lietuviai studentai, mėgstantys muziką,
subūrė savo grupę, kuriai vadovavo
Algis Modestas ir Zigmas Mikužis. Jų
muziką labai pamėgo pokylių dalyviai
ir dažnai kviesdavo į renginius, kurio-
se galėjai ne tik pašokti, bet ir paklau-
syti Vandos Stankienės atliekamų dai-
nų. Veiklos netrūko – maistu ir muzika
pasirūpinta, bet ką daryti su sale? Kaž-
kur supirkti seni apvalūs stalai, o kėdės,
kėdės! Pigiai pirktos, plastikinės, siū-
buoja, nepatogios sėdėti. Salėje tilpo 24
stalai, susirinkdavo apie 300 žmonių.
Prie kiekvieno stalo – 10 ar 12 svečių. Po
pirmojo baliaus priimant užsakymus
viena grupė užprotestavo dėl kėdžių ir
pasisiūlė patys užmokėti už naujas, pa-
dorias kėdes. Užsakyta, nupirkta 20 kė-
džių, ir tas stalas laimingas, didžiuoja-
si naujomis kėdėmis. Kilo triukšmas,
kodėl kiti jų neturi. Paaiškinta, kad jie
patys jas nusipirko. Prasidėjo nenu-
matyta programa. Viduryje salės pa-
statytas stalas, ant jo – nauja kėdė ir pra-
nešta – kas norit, pirkit! Subruzdo sve-
čiai. Pirmoji dama pranešė, kad ji per-
ka kėdę savo vyrui, jos vyras neatsiliko
– ir jai nupirko kėdę. Nesitikėjom tokio
sujudimo, ir daug kėdžių buvo nupirk-
ta. Vienas turtingų šeimų stalas neuž-
sakė nė vienos. Ką padarysi. Po kelių
dienų vienas iš jų atėjęs į raštinę pali-
ko 1,000 dol. už kėdes! 

Reikėjo staltiesių kasdieniam nau-
dojimui. Brangios. Ir vėl moterys ieš-
kojo, važinėjo po parduotuves ir rado
gražias, tinkamo dydžio margas paklo-
des. Valio, stalai uždengti! Atvelykiu
šaunūs pusryčiai, maistas pagamintas
savanorių moterų grupės. Jos gamin-

davo koldūnus pardavimui, Užgavėnių
blynus, o kitą dieną – žuvies pietus,
ruošdavo Kalėdų stalą. Tai buvo pir-
maisiais metais ir tęsėsi iki apytikriai
2000-ųjų. Trys moteriškės sujudo ir,
matydamos tuščias didokas patalpas
rūsyje, už dabartinės Fondo salės, pra-
dėjo galvoti apie naudotų prekių par-
duotuvę. Vieta turėjo atskirą įėjimą, iš
kiemo. Moteriškės rado užsidariusios
didelės parduotuvės lentynas, stalus,
parsigabeno į Centrą. Dirbo sunkiai, il-
gai, bet  patalpą įrengus ir paskelbus,
kad priima dėvėtus rūbus, baldus, in-
dus, knygas, gimė „Astra”. Pasisekė, pir-
kėjų nestokojo, Centrui plaukė pini-
gai. Žinoma, ne milijonas, bet vis tiek
neblogai. Meksikiečiai, lenkai buvo
nuolatiniai klientai. Jos su padėjėjomis
ne tik padėjo Centrui, bet ir pačios jau-
tė malonumą, nes patiko ,,verslas”. 

Pinigų reikėjo. Tuo metu ameri-
kiečiai žaisdavo „Bingo”. Ir mums to rei-
kia! 1994 m. gautas leidimas. Prašant to
leidimo reikėjo įrodyti, kad bus nau-
dinga ir Lemontui, kad nevogsime, ne-
skriausime žaidėjų, kad dirbs tik sava-
noriai be užmokesčio. Atsirado sava-
norių grupė, specialistas mokė mus
dirbti, bilietėlius parduoti ir laimingus
numerius šaukti. Turėjome nuolatinių
šauklių, kiti lakstė tarp stalų, pardavi-
nėjo bilietėlius. Buvo įdomu, linksma,
gaudavome veltui pietus, žaidėjai su-
mokėdavo ir laukdavo kugelio ir kitų gė-
rybių. Jeigu neklystu – už 3 dol. Visiems
savanoriams patiko darbas, draugystė
ir žaidėjai. 1999 m. šventėme „Bingo”
penkmetį, apie kurį buvo rašyta „Drau-
ge”. Viskas gyvenime keičiasi. Taip ir
„Bingo” žaidimas baigėsi, o buvę sava-
noriai šiltai prisimena tą laiką. Dabar
daug kas pasikeitė, Moterų klubo ne-
bėra, bet Kaziuką švenčiame, rengiame
mugę, taip pat ir Kalėdinę. Sausio 13-oji
sukrėtė mus. Liūdėjom ir džiaugėmės.
Jaunimas įsteigė „Hot line”. Telefonai
kaito nuo žinių. Tai buvo ypatingos
die nos... 

Kiemelyje atidengta pirmoji skulp-
tūra – Partizano Motinai, 2019 m. –
Adolfui Ramanauskui-Vanagui. Pasta-
tyta nauja sporto salė, kuri naudojama
kiekvieną dieną.

Kiemas didelis, viename pakraštyje
viešpatauja futbolo komandos, kurios
turi dvi aikštes. Jas lanko ir mėgsta ka-
nadietiškos žąsys, jos pažymi savo bu-
vimą, o Centrui lieka valymas... Pra-
dėjus statyti sporto salę, kasant pama-
tus iš žemių buvo supiltas kalnelis, kur
dabar įrengtas Kryžių kalnas, Centro pa-
žiba.

Daug kas pasikeitė. Pasenome, ne-
bėra jėgų, nors norų daug. Džiaugiamės
naująja karta, naujais, veikliais iš Lie-

tuvos atvykusiais lietuviais, kurie tęsia
mūsų pradėtą darbą. Mes esame lietu-
viai, gyvenantys JAV, ne ,,amerikonai”.
Esame laimingi sulaukę Nepriklauso-
mos Lietuvos ir kiek galėdami jai pa-
dedame.

Baigdama savo ,,raudas” prisimenu
Čikagos lietuvių  priekaištus mums, pa-
sirinkusiems ramesnį gyvenimą, erdvę.
Nemokame priimti ppkyčių kitų nuo-
mo nės. Laikai keičiasi, laikas ir mums
prisitaikyti. 1970 m. Julija Dantienė iš-
pranašavo Lemonto ateitį:

Antai – pažvelkit – Lemonto miestas
Dunkso ant kalnų aukštai, tik žali
krūmai ir namų dūmai
Dengia – jis miega giliai.

Bet patikėkit – ateis dar laikas –
Lemonto vardas nušvis,
Skambės jo vardas per visą žemę
Ir po visas šalis.
Vyks čia šokių šventės, olimpiada,
Persikels gyventi mūs visa tauta.
Bus lietuvių centras visų pažiba, 
Juo galės didžiuotis net ir Lietuva.
O tas mandras miestas,
Tas mūsų kaimynas,
Šiandien pasipūtęs, Čikaga vadi-
nas,
Liks vienas pajuodęs, nuskuręs varg-
šiukas,
Bus jis tik Lemonto mažas prie-
miesčiukas.
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MADOS SKRYNIA

Parengė Loreta Steffens

Žiūrėdami�kino�filmus�atkreipiame�dėmesį�į�ak-
torių� kostiumus,� tačiau� ne� visuose� filmuose
kostiumai�yra�svarbūs.�Kostiumas�turi�derėti�su

pasakojamąja�istorija.�Nepaprastai�svarbu,�kad�filme
rūbas�natūraliai�derėtų�ir�su�kuriamo�personažo�cha-
rakteriu,�harmoningai�atspindėtų�jo�asmenybę.�Tada
tiesiog�žiūri�ir�patiki,�nesvarbu,�jog�vaizduojami�1920-
ieji�ar,�pavyzdžiui,�2075-ieji.�Kiekvienas�elementas�turi
tarsi�veidrodis�atspindėti�visus�filmo�niuansus.�Labai
gaila,�tačiau�vis�daugiau�dėmesio�yra�kreipiama�į�spe-
cialiuosius�efektus�ir�naujausias�technologijas,�o�filmo
herojaus�saviraiškai�yra�skiriamas�vis�mažesnis�dė-

Filmai, pakeitę mados pasaulį

mesys.�Su�nostalgija�žvelgiu�į�tokias�praėjusio�amžiaus
žvaigždes�kaip�Grace�Kelly,�Audrey�Hepburn,�Greta�Gar-
bo,�Marlene�Dietrich,�Betty�Davis,�Ava�Gardner�ir�ki-
tas�klasikinio�grožio�moteris.�Šios�auksinio�amžiaus�die-
vaitės�diktavo�tuometines�mados�tendencijas.�Reikia
pripažinti,�kad�reikšmingiausi�ir�yra�tų�filmų�kostiumai,
kurie�sugebėjo�„išlipti”�iš�kino�kadro�ir�tapti�mūsų�kas-
dienybe.�O�tokių�filmų�nuo�pat�kinematografijos�at-
siradimo�pradžios�būta�labai�daug.

„Gone With the Wind” (1939)

Net neabejoju, kad visi sutiks su šio filmo įtaka
madai. Vivien Leigh už Scarlet O’Hara vaidmenį
buvo pripažinta viena geriausių visų laikų aktorių,
tačiau šiame epiniame filme didelio atgarsio sulaukė
ir kostiumai, sukurti kostiumų dizainerio Walter
Plunkett. Į kurią tik sceną bepažvelgsi, visi kostiu-
mai atspindi ne tik filmo gyvenamąjį laikotarpį, bet
ir aktorės vidinius išgyvenimus. „Gone With the
Wind” dar ir dabar yra laikomas filmų kostiumų di-
zainerių aukščiausiu pasiekimu. 

„Now, Voyager” (1942)

Šis filmas buvo įtrauktas į visų laikų roman-
tiškiausių filmų šimtuką. Pagrindinę heroję vaidi-
nusi aktorė Bette Davis žiūrovams įsiminė ne tik
emocingumu ir nesuvaidintais išgyvenimais, bet ir
nuostabiais kostiumais. Jos suknelė su raudonu ap-
siaustu, sukurta australų dizainerio Orry-Kelly,
įėjo į kino mados istoriją kaip viena originaliausių
kada nors filmui sukurtų suknelių. 2012 m. Gwyneth
Paltrow „Oskarų” teikimo ceremonijoje vilkėjo
Tom Ford sukurta suknele, kuri buvo beveik tiksli
Orry-Kelly suknelės kopija. 

„Rear Window” (1954)

Šis intriguojantis Alf-
red Hitchcock trileris pri-
vertė atidžiau pažvelgti į
Grace Kelly kaip rimtą ak-
torę. Atrodo, kai jau nie-
kuo nebuvo įmanoma nu-
stebinti, scenoje aktorė pa-
sirodė su progresyvios
kostiumų dizainerės Edith
Head sukurta juodai balta
suknele, kuri idealiai iš-
ryškino ne tik Grace na-
tūralų grožį, bet ir jos stul-
binančią figūrą. 

„The Barefoot Contessa” (1954)

Šio filmo režisierius Joseph L. Mankiewicz ilgai
bandė įkalbėti gražuolę Ava Gardner vaidinti filme
„The Barefoot Contessa”. Ava ilgai spyriojosi, nes eg-
zotiniais šokiais išgarsėjęs Maria Vargas vaidmuo
atrodė gana rizikingas. Tačiau po to, kai vaidinti fil-
me sutiko Humphrey Bogart, Ava priėmė iššūkį. Ak-
torė net nenutuokė, kad šioje filmo juostoje italų ma-
dos namų Sorelle jai sukurtos suknelės ją išgarsins
visame pasaulyje. Gražiausios moters titulas Ava

„Gone�With� the�Wind”� (1939)

„Rear� Window”� (1954)

„Breakfast�at�Tiffany’s”�(1961)

„Bonnie� and� Clyde”� (1967)

„The�Barefoot�Contessa”�(1954)

„Now,� Voyager”� (1942)

Gardner lydėjo iki pat gyvenimo pabaigos, o garsioji
rožinė suknelė ne kartą buvo atkartota garsių di-
zainerių kolekcijose.

„Breakfast at Tiffany’s” (1961)

Jeigu reikėtų išsirinkti vienintelį filmą, kuris
absoliučiai pakeitė požiūrį į madą, tai be jokios abe-
jonės būtų filmas „Breakfast at Tiffany’s”. Lyg por-
celiano lėlė trapi Audrey Hepburn sužavėjo manie-
romis, nepriekaištingai atliktu vaidmeniu ir subti-
lia elegancija. Po šio filmo aktorė tapo neatskiriama

„Tiffany and Co.” papuošalų kompanijos dalimi.
„Givenchy” sukurta juoda suknelė su subtiliai pri-
derintais „Tiffany and Co.” papuošalais, juodomis
pirštinėmis ir katės formos akių akiniais buvo pri-
pažinta visų laikų grožio ir elegancijos etalonu.
Pati A. Hepburn iki gyvenimo pabaigos liko ištiki-
ma klasikinei elegancijai. O „Breakfast at Tiffany’s”
filmas lėmė ir straipsnio autorės dukters vardą. 

„Bonnie and Clyde” (1967)

Kas gali pamiršti šią patrakusią porelę ir Faye
Dunway sukurtą šelmės Bonnie stilių. Atrodo, už-
tenka tik paminėti šį filmą, ir prieš akis iškyla gra-
žuolė modelis Faye, vilkinti siaurą sijoną su oranžine
palaidine, batais iki kelių bei galvą puošiančia berete.
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Kostiumus šiam filmui sukūrė sava-
mokslė drabužių dizainerė Theodora
Van Runkle. Net iki dabar jos sukurtą
drabužių derinį galima rasti kiekvie-
nos moters garderobe, nes jis yra uni-
verslus ir tinka kiekvienai moteriai. 

„Annie Hall” (1977)

„Annie� Hall”� (1977)

„Heathers”�(1988)

„Atonement”�(2007) „The�Great�Gatsby”�(2013)

„Father�of�the�Bride”�(1950)

„Coco�Before�Chanel”�(2009)

„Grease”�(1978)

„The�Royal�Tenenbaums”�(2001)

„Clueless”�(1995)

merginų, pasipuošusių Sandy rokerės
kostiumu, ir vaikinų – pašėlusio Dan-
ny Zuko drabužių deriniu. 

„Heathers” (1988)

Šis 80-ųjų filmas su tuo metu dar
ne visai garsiomis aktorėmis Winona
Ryder, Shannen Doherty, Kim Walker
ir Lisanne Falk atskleidė ne tokius gra-
žius mokyklos gyvenimo užkulisius.
Šios merginos suvaidino grupę pa-
auglių, kurios savo apkalbomis, intri-
gomis ir madomis valdo visą mokyklą.
Būtent šis filmas į aukštybes iškėlė
smarkiai padidintus pečius, kvadrati-
nius švarkus, laku išpurkštus plau-
kus ir aksomines plaukų gumytes.
Kaip tik šiais metais visa tai vėl sugrįžo
į madą, bet, tikėkimės, kad padidinti
moteriški pečiai liks užmarštyje. 

Kalbant apie 70-ųjų madas būtinai
reikia paminėti ir jau klasika tapusį
„Annie Hall” filmą. Diane Keaton iš-
sireikalavo iš filmo prodiuserių, kad jai
šiame „Oskarus” susišlavusiame filme
būtų leista pačiai pasirinkti kostiumus.
Diane drąsiai prie ekscentriško Annie
Hall charakterio pritaikė savo mėgs-
tamas plačias kostiumines kelnes su
vyriškais marškiniais, kaklaraiščiu
bei liemene. Tuo metu šitaip rengtis
buvo tiesiog iššūkis. Taigi būtent dėl to
tuometinis jaunimas, protestuodamas
prieš visuotines normas, ir pamėgo An-
nie Hall stilių.

„Grease” (1978)

Kiekvienas kostiumas „Grease”
filme atlieka tam tikrą funkciją ir per-
sipina su kiekvieno herojaus indivi-
dualiomis charakterio savybėmis. Mo-
kyklos neklaužadai kostiumų dizaine-
ris Albert Wolsky sukūrė būtent ne-
klaužados įvaizdį – madingas, su odine
striuke, baltais marškinėliais, trum-
pomis juodomis kelnėmis ir būtinai bal-
tomis kojinėmis. Filmo moteriškosios
lyties atstovėms buvo parinkti roman-
tiški rožinės spalvos deriniai – nertinis
su besiplaikstančiu sijonu ir tvarkingai
bantuku surišta uodegėle. Netgi blo-
giukei Betty Rizzo yra parinktas jos
amplua atitinkantis drabužių derinys.
Kai išaiškėja tikroji pagrindinių filmo
herojų istorija, žiūrovai pakvaišta, nes
pagrindinė herojė Sandy pasirodo vi-
siškai kitame amplua, ir jos pasikeiti-
mas sukelia tikrą ažiotažą. Per kiek-
vieną Halloweeną galima pamatyti

„Clueless” (1995)

Gal nedaugelis žino, kad šis kulti-
nis 90-ųjų jaunimo filmas buvo pasta-
tytas remiantis Jane Austin romanu
„Emma”. Filmas labai primena minė-
tąjį „Heathers”. Kostiumus kruopščiai
kūrė dizainerė Mona May. Ilgai netru-
kus šio filmo kostiumus pradėjo kopi-
juoti jaunimas visuose pasaulio kam-
peliuose. Kas gali pamiršti languotus
kostiumėlius, beprotiškus galvos ap-
dangalus ir kultinėmis tapusias frazes
(„Alaia, čia tipo, labai garsus dizaine-
ris”).

„The Royal Tenenbaums” (2001)

Šioje kategorijoje tikrai negaliu ne-
paminėti Wes Anderson sukurto „The
Royal Tenenbaums” filmo. Šį filmą
esu žiūrėjusi begalę kartų ir kiekvieną
kartą atrandu vis naujų kostiumų ir
scenarijaus detalių. Gwyneth Paltrow
sukurta Margot Tennenbaum iš karto
tapo stiliaus ikona. Dizainerė Karen Pa-
tch glaudžiai dirbo su režisieriumi,
norėdama tiksliai perteikti jo vizua-
liąją koncepciją. Vėliau Gucci namų di-
zaineris Alessandro Michele, įkvėp-
tas Margot Tennenbaum stiliaus, su-
kūrė netgi visą kolekciją. 

„Atonement” (2007)
Kalbant apie šio amžiaus filmus,

šio meninio filmo neįmanoma nepa-
minėti. Drabužių dizainerės Jacqueli-
ne Durran sukurta sodriai žalia su-
knelė įėjo į mados istoriją. Kai kadre
pasirodė britų aktorė Keira Knightley,
vilkinti šia suknele, visiems užgniau-
žė kvapą. Trapi, liūdna, gili filmo he-
rojė tiesiog susiliejo su šiuo apdaru. Ta-
čiau reikėtų pažymėti, kad kiekvie-
nas šiam filmui sukurtas kostiumas at-
rodė tarsi nužengęs iš 1935 m. eros. 

užtemdė šio filmo ankstesnę versiją.
Šiam filmui „Brooks Brothers” parū-
pino 1 200 kostiumų, „Prada” sukūrė 40
suknelių, o „Tiffany & Co.” sukūrė
deimantinius 20-ųjų epochai būdin-
gus galvos papuošalus. Šis filmas buvo
pripažintas pačiu stilingiausiu filmu,
kada nors sukurtu Australijoje. 

„Coco Before Chanel” (2009)

Šis filmas atskleidžia „Chanel”
priešistorę. Daugelis puikiai žino „Cha-
nel” mados namų vadovą Karl Lager-
feld, tačiau apie pačią Coco Chanel ir jos
pakilimą galėtų papasakoti ne kiek-
vienas. Įkvepianti istorija apie moterį,
pakeitusią moterų mados pasaulį. Kai
visos dėvėjo korsetus, pūstas sukneles
ir skrybėles su plunksnomis, ji pasi-
rinko kelnes, laisvus baltus marškinius,
trumpus plaukus ir paprastą juodą
skrybėlę – taip prasidėjo revoliucija.

„The Great Gatsby” (2013)

2013 m. pastatytas filmas su tokiais
aktorinio meistriškumo grandais kaip
Leonardo DiCaprio ir Carey Mulligan
kostiumų originalumu ir puošnumu

Pačios gražiausios vaidybinių filmų
vestuvinės suknelės: 

„Father�of�the�Bride”,�1950:�Elizabeth�Tay-
lor

„How�to�Marry�a�Millionaire”,�1953:�Lau-
ren�Bacall

„Funny�Face”,�1957:�Audrey�Hepburn

„The�Sound�of�Music”,�1965:�Julie�And-
rews

„Les�Misérables”,�2012:�Amanda�Seyfried
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Parengė�Vitalius�Zaikauskas

LIETUVA IR PASAULIS

Elektroninis�balsavimas:�„daugiau�ne�negu�taip“
Vilnius (ELTA) – Vyriausiosios

rinkimų komisijos (VRK) pirmininkė
Laura Matjošaitytė nesiryžta pasaky-
ti, kad per rudenį vyksiančius Sei-
mo rinkimus galimas elektroninis bal-
savimas. Po vykusio susitikimo su
Seimo pirmininku Vik-
toru Pranc kiečiu ji sakė,
kad yra „daugiau ne negu
taip”.

„Pasakyti, kad mes
tikrai turėsime tą pro-
duktą, negaliu, manau,
kad būtų neatsakinga tai
pasakyti. Reikėtų pasa-
kyti daugiau ne negu taip
šioje situacijoje”, – sakė
L. Matjošaitytė. 

Vyriausiosios rinki-
mų komisijos pirminin-
kės nuomone, elektroni-
nio balsavimo sistema
gali būti taikoma kitiems
Lietuvoje vyksiantiems
visuotiniams rinkimams. 

Seimas VRK pavedė
ieškoti sprendimų prieš šiuos Seimo
rinkimus, kalbant apie užsienyje arba
saviizoliacijoje esančius rinkėjus, kad
būtų rasta  galimybių jiems balsuoti
elektroniniu būdu. 

„Tačiau nėra paslaptis, kad VRK
informacinė sistema yra sukurta bal-
savimui popieriniuose biuleteniuose ir
mes neturime atskiros sistemos ar po-
sistemės, kur būtų galimybė  balsuoti
elektroniniu būdu, kaip įstatyme yra
numatyta – siunčiant rinkėjams pri-
sijungimo kodus. Mes rengiame darbo
planą, kaip tą nuostatą reikėtų įgy-
vendinti, kokius mes turėtume pri-
imti techninius sprendimus ar atitin-
kamai turėtų būti kuriama posistemė
prie dabartinės sistemos, ar turėtų
būti kuriama atskira sistema, ar rei-
kėtų skelbti atskirą viešąjį pirkimą, ar
ne. Tada reikėtų atitinkamai pareng-
ti tokios sistemos arba posistemės
nuostatus, juos suderinti su  kompe-
tentingomis institucijomis, pradėti
ruošti tą sistemą, tačiau pasakyti, kad
mes tikrai turėsime sukurtą kokybiš-
ką, saugų, kibernetinio saugumo eks-
pertų palaiminimo sulaukusį spren-
dimą, iš tiesų nesiryžtu, nes laiko yra
mažai”, – sakė L. Matjošaitytė. 

Pasak jos, nors Seimo rinkimų
įstatymo pakeitimas yra priimtas, ta-
čiau jame nėra esminių momentų, pa-
vyzdžiui, kiek kartų rinkėjas gali bal-
suoti, ar jis gali perbalsuoti su tuo savo
kodu, ar negali, kada turėtų būti su-
teikta galimybė balsuoti rinkėjui, kiek
dienų prieš mes atidarome elektroni-
nio balsavimo galimybę, ar rinkėjas ga-
lėtų perbalsuoti, jeigu atsitiktų taip,
kad jis sugrįžtų į Lietuvą, ar rinkėjo ta-
patybė turėtų būti pradžioje susieta su
jo balsu, ar tik vėliau atskirta, ar iš kar-
to rinkėjo tapatybė nebūtų nustatinė-
jama jungiantis prie Vyriausiosios

rinkimų komisijos svetainės ar kitos
atskiros platformos. 

VRK negali atsisakyti vykdyti
įstatymo, bet rinkimų saugumas, pa-
tikimumas, visuomenės pasitikėjimas
yra aukščiausia vertybė. 

Per rudenį vyksiančius rinkimus
Seimas negali būti renkamas elektro-
ninio balsavimo būdu, mano Seimo pir-
mininkas V. Pranckietis. 

„Aš įsitikinau, kad tokio balsavi-
mo būti negali, nes tai būtų labai ne-
atsakingas veiksmas, nes sistema ne-
sukurta. Procesas vyksta, sistemos
yra kuriamos, yra tik 3 mėnesiai, vien
testavimui reikalingas mėnuo. Įsiti-
kinau, kad tokio balsavimo nebus.
Reikėtų nesukelti žmonėms nereika-
lingų lūkesčių”, – sakė V. Pranckietis.

Šių metų birželio 30 d. parlamen-
tas priėmė Seimo rinkimų įstatymo pa-
taisas, kuriomis sudaryta galimybė
saviizoliacijoje esantiems rinkėjams ir
Pasaulio lietuvių rinkimų apygardos
rinkėjams Seimo rinkimuose balsuo-
ti internetu.

Įstatymo pataisos numato, kad sa-
viizoliacijoje esantiems rinkėjams
VRK nustatyta tvarka galės būti paš-
tu siunčiamas elektroninio balsavi-
mo kodas, leidžiantis rinkėjui balsuo-
ti VRK interneto svetainėje.

Jeigu užsienio šalyje susiklostys to-
kia situacija, kai laikinai bus ribojama
asmenų judėjimo laisvė ir balsavimas
būtų negalimas, joje balsavimas galės
būti organizuojamas paštu siunčiant
rinkėjui rinkimų balsalapį arba siun-
čiant paštu elektroninio balsavimo
kodą, leidžiantį rinkėjui balsuoti VRK
svetainėje. Įstatymas numato, kad
elektroninio balsavimo tvarką, garan-
tuojančią slaptą balsavimą ir nelei-
džiančią dvigubo balsavimo, turės nu-
statyti Vyriausioji rinkimų komisija.

L. Matjošaitytė mano, kad elekt-
roninio balsavimo sistema gali būti tai-
koma kitiems Lietuvoje vyksian-
tiems visuotiniams rinkimams. 

Seimo rinkimai vyks šių metų
spalio 11 d. 

Lietuvoje�daugėja�nuolatinių�gyventojų
Vilnius (ELTA) – Liepos pradžio-

je Lietuvoje gyveno 2 mln. 794 tūkst.
nuolatinių gyventojų – 854 daugiau nei
birželio pradžioje. Remiantis Statisti-
kos departamento duomenimis, per
metus nuolatinių Lietuvos gyventojų
skaičius padidėjo beveik 2 tūkst.

Nuolatiniai gyventojai – visi as-
menys, kurių nuolatinė gyvenamoji
vieta ataskaitiniu laikotarpiu yra Lie-
tuvos Respublikoje.

2018 metų rugsėjį nuolatinių gy-
ventojų skaičius Lietuvoje smuko že-
miau nei 2,8 mln.

Šiemet pirmą kartą po 28 metų
Lietuvos metinis gyventojų skaičius
padidėjo. Paskutinis nuolatinių gy-
ventojų skaičiaus augimas buvo fik-
suotas 1991 metais. Šių metų sausio 1
dieną Lietuvoje gyveno 2 mln. 794,3
tūkst. nuolatinių gyventojų – 145 dau-
giau negu prieš metus.

JAV�įvykdė�pirmą�federalinę�egzekuciją
Washingtonas (BNS) – Buvusiam

baltųjų viršenybės šalininkui, nuteis-
tam už trijų vienos šeimos narių nu-
žudymą 1996-aisiais, liepos 14 dieną bu -
vo įvykdyta pirmoji per 17 metų JAV fe-
deralinė egzekucija.

47 metų Daniel Lewi Lee Terre
Hau to kalėjime Indianoje buvo suleis -
ta mirtina injekcija.

Anksčiau  JAV Aukščiausiasis
Teismas (AT) atvėrė galimybę įvykdyti
pirmąsias per pastaruosius 17 metų fe-
deralines egzekucijas, panaikinęs
anksčiau paskelbtą žemesnės instan-
cijos teismo nurodymą jas atidėti.

Federalinė teisėja Tanya Chutkan
buvo sustabdžiusi šių mirties bausmių
vykdymą, kad būtų galima teisiškai ap-
skųsti egzekucijoms naudojamas mir-
tinas injekcijas.

Apygardos teismo sprendimas
buvo priimtas likus vos kelioms va-
landoms iki pirmosios egzekucijos D.
L. Lee.

Nusprendusi įšaldyti egzekucijas
T. Chutkan buvo nutarusi, kad mirties
bausmių vykdymas pasitelkiant vien
preparatą pentobarbitalį galimai pa-

žeidžia konstitucijoje numatytą drau-
dimą taikyti žiaurias ir neįprastas
bausmes.

Apeliacinis teismas buvo patvir-
tinęs šią nutartį, tačiau AT ją panai-
kino.

D. L. Lee yra pirmasis nuo 2003
metų federalinės teisingumo sistemos
kalinys, kuriam įvykdyta mirties baus-
mė. Ši egzekucija taip pat yra pirmo-
ji nuo to laiko, kai prezidentas Donald
Trump paskelbė apie planus atnaujinti
šią praktiką.

Nuo 1988 metų, kai JAV buvo pa-
naikintas mirties bausmės morato-
riumas, šalyje buvo įvykdytos tik trys
federalinės egzekucijos.

D. L. Lee ir kitas asmuo, Chevie
Kehoe, buvo nuteisti 1999 metais už
ginklų pardavėjo William Mueller, jo
žmonos ir jos aštuonmetės dukters
nužudymą.

Jiedu pavogė iš W. Mueller ginklus,
kuriuos ketino parduoti ir padėti fi-
nansuoti baltųjų viršenybės šalininkų
organizacijos „Aryan Peoples Repub-
lic” („Arijų tautų respublika”) steigi-
mą šalies šiaurės vakaruose.

JK�skelbs�parlamento�ataskaitą�dėl�Rusijos�kišimosi
Londonas (BNS) – Jungtinės Ka-

ralystės (JK) premjeras Boris Johnson
atvėrė kelią „kiek įmanoma greičiau”
paskelbti seniai laukiamą parlamento
ataskaitą dėl numanomo Rusijos kiši-
mosi į Britanijos politiką.

Vienas vyriausybės atstovas sakė,
kad parlamento Žvalgybos ir saugumo
komitetas (ISC) ateinančią savaitę bus
pertvarkytas ir tuomet galės paskelb-
ti savo išvadas dėl dezinformacijos ir

kišimosi per kampaniją ruošiantis
2016 metų „Brexit” referendumui.

ISC tyrimą pradėjo 2017 metų lapk-
ritį, reaguodama į nerimą keliančius
pranešimus, jog Rusija stengėsi pa-
veikti 2016 metų JAV prezidento rin-
kimus. Buvo nuogąstaujama, kad
Maskva taip pat galėjo mėginti pa-
veikti 2016 metų birželį Britanijoje
surengtą referendumą dėl išstojimo iš
Europos Sąjungos.

Pajamos�už�migrantų�gabenimą�–�370�mln.�eurų
Briuselis (ELTA)

– Nusikalstamos pa-
jamos už migrantų
gabenimą į Europos
Sąjungą per Vidurže-
mio jūrą 2017–2019
metais sudarė 370
mln. eurų. Tai prane-
šė Europos Komisijos
vidaus reikalų komi-
sarė Ylva Johansson.

Anot komisarės,
migrantai tampa kri-
minalinių struktūrų
narių seksualinio
arba darbo išnaudoji-
mo aukomis, kol jie
mėgina pasiekti Eu-
ropą.

Vakarų ir Centrinis Viduržemio
jūros migracijos maršrutai yra pavo-
jingiausi, kadangi čia mėginama per-
plaukti jūrą tam nepritaikytomis prie-

monėmis. Be to, šiuos maršrutus labai
sunku uždaryti, ypač – Libijos pa-
krantės rajone, kuris nėra efektyviai
kontroliuojamas dėl šalyje besitę-
siančio pilietinio karo.

Šv.�Sofijos�soborą�saugos�ir�toliau�
Ankara (ELTA) – Ankara ir atei-

tyje saugos Šv. Sofijos soborą Stambule
kaip UNESCO pasaulio paveldo ob-
jektą. Tai pareiškė Turkijos URM va-
dovas Mevlut Cavusoglu.

„Aya Sofya yra pasaulio paveldo
objektų sąraše, tai tiesa. Bet argi anks-
čiau ji ten nebuvo? Mes gerbiame pa-
geidavimą tų, kurie nenori, kad ji nu-
kentėtų. Ji ir nenukentėjo per tuos me-
tus, kai buvo mečetė. Mes turime sau-
goti savo protėvių palikimą. Apie visus
savo žingsnius (dėl permainų Šv. Sofi-
jos sobore) mes informuosime UNES-
CO”, – sakė ministras.

UNESCO liepos 11 d. pareiškė la-
bai apgailestaujanti dėl Turkijos val-

džios sprendimo, priimto nesurengus
dialogo šiuo klausimu, pakeisti Šv. So-
fijos soboro statusą. Organizacijos
generalinė direktorė Audrey Azou-
lay pažymėjo, jog „valstybė, kurios te-
ritorijoje yra objektas, turi neleisti,
kad būtų padaryta pakeitimų, kurie
kėsinasi į universalią paminklo ver-
tę”.

Turkijos valstybės taryba liepos 10
d. panaikino 1934 metų šalies nutarimą
suteikti Šv. Sofijos soborui Stambule
muziejaus statusą. Tą pačią dieną Tur-
kijos prezidentas Recep Tayyip Erdo-
gan pasirašė įsaką, leidžiantį musul-
monams melstis Aya Sofyoje, kuri nuo
šiol turi mečetės statusą.

L.�Matjošaitytė�nesitiki,�kad�elektroninis�balsavimas�galėtų
būti�taikomas�dar�šių�metų�rinkimams.�� 15�min�nuotr.

Komisarė�Y.�Johansson:�nusikalstamos�pajamos�–�370�mln.�eurų.
15�min.�nuotr.
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DANGUJE IR ŽEMĖJE

Euro ir kitų valiutų santykiai (2020�metų�liepos�15�d.)

1�USD�(JAV�doleris)�– 0,88�€
1�AUD�(Australijos�doleris)�–�0,62�€
1�CAD�(Kanados�doleris)�–�0,65�€
1�GBP�(Didžiosios�Britanijos�svaras�sterlingų)�–�1,11�€
1�NZD�(Naujosios�Zelandijos�doleris)�–�0,58�€

2 MLn. KArTų Už SAULę ryšKeSnė
žvAigžDė – Dingo Be PėDSAKo
Kaip�skelbia�livescience.com,�viena�iš�jų
pateiktų�priežasčių�yra�tikrai�išskirtinė.�

Jie rašo, kad milžiniška žvaigždė
užgeso ir virto juodąja skyle be
pirminio supernovos sprogimo, o

tai iš tiesų būtų „precedento neturin-
ti” žvaigždės... savižudybė. 

„Mums veikiausiai pavyko užfik-
suoti, kaip viena iš didžiausių žvaigž-
džių vietos Visatoje pamažu išnyksta
naktyje”, – sakė astronomas Jose Groh. 

„Jeigu tai tiesa, tai galėtų būti pir-
mas atvejis, kai tokia milžiniška žvaigž-
dė tokiu būdu nutraukia savo gyveni-
mą”, – sakė jo kolega Andrew Allan. 

Ši už maždaug 75 mln. šviesmečių
Vandenio žvaigždyne esanti žvaigždė
buvo gerai išstudijuota 2001 – 2011 m. 

Tokios žvaigždės yra labai retos Vi-
satoje. 2019 metais A. Allan su kolego-
mis tikėjosi pasinaudoti itin galingu Eu-
ropos pietinės observatorijos teleskopu
ir daugiau sužinoti apie tolimos kinta-
mosios žvaigždės mįslingą evoliuciją, ta-
čiau tik aptiko, kad žvaigždė, rodos, vi-
siškai išnyko iš savo galaktikos. 

Paprastai, kai žvaigždė, esanti ge-
rokai didesnė už mūsų Saulę, pasie kia
savo gyvavimo pabaigą, ji tampa di-
džiule sprogstančia žvaigžde – super-
nova. 

Tokio sprogimo neįmanoma ne-
pastebėti, nes po dangų pasklinda jo-
nizuotos dujos ir galingi spinduliai, ku-
rie sklinda daugybę šviesmečių į visas
kryptis. Po sprogimo tirštas po žvaigž-
dės sprogimo likusių medžiagų debesis
gali virsti juodąja skyle ar neutronine
žvaigžde. Tačiau po minėtos žvaigždės
dingimo nebuvo pastebėta jokios tokios
spinduliuotės. Žvaigždė tiesiog išnyko. 

Siekdami įminti mįslę, moksli-

ninkai išanalizavo ankstesnius šios
žvaigždės stebėjimo duomenis iš 2002–
2009 metų. Jie nustatė, kad šiuo laiko-
tarpiu žvaigždė išgyveno intensyvaus
protrūkio laikotarpį ir gerokai spar-
tesniu tempu nei įprastai „spjaudėsi”
žvaigždine materija. 

Mokslininkai sako, kad protrūkis
veikiausiai pasibaigė kažkuriuo metu
po 2011 metų. Tai gali paaiškinti, kodėl
žvaigždė tuo ankstyvuoju stebėjimo
laikotarpiu atrodė tokia ryški. Tačiau
tai vis tiek nepaaiškina, kas nutiko po
protrūkio ir kodėl žvaigždė dingo. 

Keistesnis ir gerokai įdomesnis
potencialus paaiškinimas yra tas, kad
ši žvaigždė po protrūkio taip ir neatsi-
gavo, o vėliau ji virto juodąja skyle be
supernovos stadijos. Tai būtų labai re-
tas reiškinys, pripažįsta mokslininkai. 

Atsižvelgiant į spėjamą žvaigždės
masę, ji galėjo sukurti juodąją skylę,
kuri būtų 85–120 kartų didesnė už Sau-
lės masę, nors kaip tai būtų galėję
įvykti be matomos supernovos vis dar
išlieka atviru klausimu.

Delfi.lt

jAe PirMojo MArSo zonDo STArTAS
ATiDėTAS DėL nePALAnKių orų

APTiKo nAUją orgAnizMą – TAi
SeniAUSiAS žinoMAS žMonių ProTėviS

Jungtiniai�Arabų�Emy-
ratai� liepos� 14� dieną
paskelbė�atidedantys
savo� pirmojo� Marso
tyrimų� zondo� „al
Amal”�(„Viltis”)�palei-
dimą�dėl�nepalankios
orų� prognozės� Japo-
nijos� Tanegachimos
kosminiame�centre.

Raketa, nešanti
k i b e r n e t i n į
zon dą, turėjo

pakilti liepos 15 dieną 5 val. 51 min. vie-
tos laiku. 

Dabar planuojama, kad raketa
startuos liepos 17 dieną 5 val. 43 min.
Japonijos laiku.

Emyratų projektas yra viena iš tri-
jų artimiausiu metu turinčių prasidė-
ti naujų Marso tyrimų misijų. Kinija
ruošiasi vėliau šį mėnesį paleisti savo
pirmąjį marsaeigį „Tianwen 1”, o dar
po kelių dienų turėtų startuoti JAV mi-
sija „Mars 2020” su marsaeigiu „Per-
severance”.

Visos trys valstybės stengiasi pa-
sinaudoti palankiu laikotarpiu, kai

Žemė ir Marsas yra arčiausiai vienas
kito – tuomet abi planetas skirs apie 55
mln. kilometrų atstumas.

Tikimasi, kad „al Amal” į orbitą
aplink Raudonąją planetą įskries 2021
metų vasarį.

Pasiekęs kelionės tikslą aparatas
turėtų suktis aplink Marsą ištisus jo
metus, trunkančius 687 Žemės dienas.

Per JAE tyrimų misiją tikimasi
daugiau sužinoti apie Raudonosios
planetos orų dinamiką ir galbūt atverti
kelią tolesniems mokslo proveržiams.

BNS

Įsivaizduokite�vieną�ryžio�kruopelę.�O
tada�padalinkite�ją�per�pusę�–�maždaug
tokio�dydžio�buvo�dabar�atrastas�or-
ganizmas�Ikaria wariootia.�Ir�nors�šis�gy-
vis�yra�labai�mažas,�mokslininkai�sako,
kad�tai�vienas�ankstyviausių�mums�ži-
nomų�biologinės�simetrijos�pavyzdžių
Žemėje.�

Be to, nors panašumų tarp žmo-
gaus ir šio organizmo yra labai
mažai, ekspertai sako, kad šis

lašo formą ir želės konsistenciją pri-
menantis gyvis yra vienas anksty-
viausių žmogaus – ir didžiosios dalies
kitų gyvūnų – protėvis. 

Mokslininkai šių gyvių fosilijas at-
rado nuošaliame Pietų Australijos
kampelyje esančiose uolose. Manoma,
kad jos gali būti 555 mln. metų senumo.
Tyrėjai sako, kad tai vienas anksty-
viausių gyvūnų, kuris jau buvo biolo-
giškai simetriškas. 

Simetriškais yra vadinami tie gy-
vūnai, kurie turi priekį ir nugarą,
taip pat kairę ir dešinę pusę. Štai žmo-
nės, kiaulė, vorai ir drugeliai yra bio-
logiškai simetriški, tuo tarpu medūzos
– ne. 

„Svarbiausia yra tai, kad atrado-
me turbūt seniausią biologiškai si-
metrišką gyvūną. Kadangi žmonės
irgi yra priskiriami šiai gyvūnų gru-
pei, tuomet galima sakyti, kad Ikaria
wariootia yra mūsų tolimas giminai-
tis”, – teigia Smithsonian nacionalinio
gamtos istorijos muziejaus specialistas
ir vienas iš tyrimo autorių daktaras
Scott Evans. 

Šiam gyvūnui Ikaria wariootia
vardas buvo duotas dėl to, kad visai ne-
toli vietos, kurioje jis buvo atrastas, yra
žymus Australijos kalnų masyvas Wil-
pena Pound, kurį vietiniai vadina tie-
siog Ikara. Netoliese taip pat teka upe-
lis, pavadinimu Warioota. 

Uolienuose komanda tikėjosi at-
rasti tik šių gyvių paliktus urvelius –
tačiau labai nustebo atradę daugiau nei
100 pačių organizmų fosilijų. Ikaria wa-
riootia, kaip ir didžioji dalis visų kitų
to laikotarpio gyvūnų, turėjo minkštą
kūną  – o dėl to tokie gyvūnai fosili-
zuojasi labai retai. 

Atlikus tyrimą paaiškėjo, kad šie
gyviai greičiausiai atsirado ediaka-
rano periode – prieš 571–539 mln. metų. 

Šį tyrimą jiems atlikti labai padė-
jo rastos fosilijos, kadangi anksčiau
buvo remiamasi tik šių gyvūnų palik-
tais pėdsakais. Be to, nors šie gyvūnai
ir yra labai maži – vos 2–7 mm ilgio, jų
forma ir judėjimas mokslininkams at-
skleidžia daugybę naudingos infor-
macijos. 

„Nors šį organizmą lyginame su
ryžių kruopele, vienas skirtumas yra
tas, kad Ikaria priekį ir galą jau gali-
me atskirti. Žinoma, šiandien tai pa-
daryti jau yra lengviau – kadangi šian-
dien gyvūnai turi galvas, nugaras ar
uodegas”, – sako S. Evans. 

Mokslininkai sako, kad ištyrus
šių gyvių urvus, galima spręsti, jog Ika-
ria wariootia greičiausiai per jūrines
nuosėdas judėjo panašiai kaip per
žemę juda sliekai. 

Be to, šie gyviai greičiausiai turėjo
burną ir išangę, kurią jungė žarnynas.
Jie maitinosi kitais negyvais organiz-
mais ir organinėmis medžiagomis. 

Tai mums leidžia manyti, kad šie
gyvūnai juto ir iš dalies suprato, kas
yra aplink juos”, – teigia S.Evans. „Šis
atradimas tikrai yra labai įdomus.
Sunku suvokti, kad Ikaria warioota,
kurį vos galima įžvelgti plika akimi,
yra žmogaus ir visų kitų gyvūnų pro-
tėvis. Įdomu ir tai, kaip šie gyvūnai ju-
dėjo po nuosėdas bei ieškojo maisto”,
– teigia tyrime nedalyvavęs Simon
Conway Morris. 

Lrytas.lt

Mokslininkams� beliko� krapštyti� gal-
vas�–�žvaigždė�dingo.� ESO/L�nuotr.�

Ikaria wariootia –�žmogaus�ir�gyvūnų�seniausias�protėvis.������������������The�Gardian�nuotr.

Pirmojo�arabiško�Marso�zondo�„al�Amal“�paleidimas�atidėtas.
The�Trending�Times�nuotr.
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„Drauge su lietuviškos virtuvės
ekspertais ir gastronomijos en-
tuziastais visoje Lietuvoje iš-

rinkome 15 patiekalų, kuriuos užsienio
turistams pristatysime kaip šalies vi-
zitinę kortelę. Sudarėme trijų dienų
valgiaraštį, kurį mūsų restoranuose,
baruose ir kavinėse galės rasti į Lie-
tuvą atvykstantys turistai”, – teigia na-
cionalinės turizmo skatinimo agentū-
ros „Keliauk Lietuvoje” produktų vys-
tymo vadovė Indrė Jurgaitė.

Lietuviški patiekalai buvo su-
skirstyti į 5 kategorijas – sriubas, už-
kandžius, pagrindinius patiekalus, de-
sertus ir gėrimus. Daugiausiai simpa-

tijų sriubų kategorijoje sulaukė šalti-
barščiai – už juos balsavo net 8,549 ap-
klausos dalyviai. Antrąją vietą užėmė
raugintų kopūstų sriuba, trečiąją –
grybienė.

I. Jurgaitės teigimu, šis rezultatas
nenustebino, nes šaltibarščiai ne tik
yra neatsiejami nuo lietuviškos virtu-
vės, bet ir pretenduoja į mėgstamiau-
sio lietuvių patiekalo vardą – joks ki-
tas valgis balsavimo metu nesulaukė to-

Lietuviškiausias patiekalas – šaltibarščiai

Kelias savaites trukęs balsa -
vi mas už tai, kokie lietuviš-
ki patiekalai turėtų suda ryti
nacionalinį meniu, baigė si.
Balsavime dalyvavo dau-
giau ne 10 tūkst. tautiečių
visame pasaulyje.

kio vienareikšmiško pripažinimo.
Išsirinkti geriausiai Lietuvos

kulinarinę tradiciją atspindinčius
užkandžius balsavimo dalyviams
sekėsi sunkiau. Nors kova buvo apy-
lygė, pirmąsias vietas užėmė kepta
duona su sūriu, žemaitiškas kastinys
ir silkė su bulvėmis.

Kaip pagrindinį patiekalą ant
svečių iš užsienio stalo balsavimo da-

lyviai labiausiai norė-
jo matyti cepelinus
(72,23 proc.), kugelį
(39,63 proc.) ir balan-
dėlius (32,96 proc.). Tik
per plauką į šį sąrašą
nepateko bulviniai bly-
nai ir vėdarai.

Desertų kategori-
joje pirmąją vietą be
konkurencijos užėmė
,,Šakotis”. Antroje vie-
toje atsidūrė obuolių
sūris, trečiąją užėmė
virtuvėje triūsti ne-
mėgstančių smaližių
džiaugsmas – ,,Tingi-

nys”. Pagrindiniu lietuvišku gėrimu
pasirodė esanti gira, nedaug atsiliko
alus ir midus.

„Balsavimo rezultatai, ko gero,
atspindi norą su užsienio turistais
dalintis tuo, ką ir patys dažnai de-
dame ant savo stalo”, – sako I. Jur-
gaitė. Iš daugiausiai balsų surinku-
sių patiekalų sudaryti meniu trims
viešnagės dienoms, o restoranams
bus pasiūlyta naudoti žymėjimą, ro-

dantį, kad maitinimo įstaigoje gali-
ma paragauti nacionalinių patieka-
lų.

„Ir nacionalinį meniu, ir spe-
cialų ženklinimą sukūrėme tam,
kad pas mus atvykstantiems turis-
tams nebereikėtų sukti galvos, ką bū-
tina paragauti ir kur rasti šiuos val-
gius”, – teigia I. Jurgaitė.

,,Keliauk Lietuvoje” inf.

Nacionalinis meniu
I diena

Šaltibarščiai (balsavo 84 proc.)
Kepta duona su sūriu (46 proc.)
Cepelinai (72 proc.)
,,Šakotis” (68 proc.)
Gira (55 proc.)

ll diena

Raugintų kopūstų sriuba (35 proc.)
Kastinys su bulvėmis (43 proc.)
Kugelis (40 proc.)
Obuolių sūris (34 proc.)
Alus (40 proc.)

lll diena

Grybienė (26 proc.)
Silkė su bulvėmis (38 proc.)
Balandėliai (33 proc.)
,,Tinginys” (31 proc.)
Midus (38 proc.)
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PETRAS V. KISIELIUS, MD, FACS
INKSTŲ,�PūSLėS,�PROSTATOS�
GYDYMAS�BEI�CHIRURGIJA

Center�for�Health
1200�S.�York,�Elmhurst,�IL�60126

Tel. 331-221-9004

ChirurgAi AkiŲ ligos

ARAS ŽLIOBA, M.D.
AKIŲ�LIGOS�–�CHIRURGIJA
219�N.�Hammes�Avenue

Joliet,�IL�60435
Tel. 815-741-3220

A † A
DANGIRA BUDRIENĖ LAUKYTĖ

Mirė  2020 m. liepos 13 d. Lisle, IL, sulaukusi 85 metų.
Gimė 1935 m. birželio 10 d. Svilionyje, Piršteliškės kaime, Lie-

 tuvoje. 
Gyveno Lockport, IL, anksčiau Peoria, IL. 
Nuliūdę liko: sūnus Audrius su žmona Ramona, sūnus Darius

su žmona Lyda, duktė Vida Tamošiūnienė su vyru Aru, duktė Ri -
ma Joku bauskienė su vyru Robertu; anūkai Jonas su žmona Ju lia,
Alina, Liana, Mintė, Marina, Vitas, Dalia, Aurėja ir Alanta.

Dangira buvo a. a. Igno Budrio žmona ir a. a. Justo Laukio se-
 suo. 

Velionė bus pašarvota penktadienį, liepos 17 d.  nuo 10 val. ryto
Pal. Jurgio Matulaičio misijoje 14911 127th St., Lemont,  kurioje 11
val. ryto bus aukojamos šv. Mišios už jos sielą. Po Mišių velionė  bus
palaidota Šv. Kazimiero kapinėse. 

Nuoširdžiai kviečiame gimines, draugus ir pažįstamus dalyvauti
šiose laidotuvėse. 

Vietoje gėlių šeima prašo aukoti Draugo fondui. 

Nuliūdusi šeima 

Laidot. direkt. – Donald M. Petkus, tel. 800-994-7600 
www.petkusfuneralhomes.com

A † A
KĘSTUTIS ,,CASEY” 

J. TRUŠKŪNAS
Mirė š. m. birželio 25 d., sulaukęs 79 metų.
Gimė 1940 m. rugsėjo 10 d. Kaune.
Gyveno The Colony, TX, anksčiau – Čikagoje. 
Nuliūdę liko: žmona Ramona; dukros – Kristina su vyru Ald-

 rin, Nijolė su vyru Jason; anūkai Brandon, Amalija, Seth, Daniel;
sesuo Jūratė, sūnėnai bei dukterėčios. 

Kęstutis buvo a. a. Juozo ir a. a. Irenos Truškūnų sūnus.
Velionis tapo Amerikos piliečiu per savo 18-tąjį gimtadienį, 1958

metais. 1965 m. lapkričio 25 d. vedė Ramoną. Jis buvo Ameri kos
kariuomenės veteranas, talentingas braižytojas, mylintis vy ras ir
tėvas.

A. a. Kęstutis palaidotas liepos 2 d. Highland kapinėse, Oke mah,
OK. Laidotuvių apeigomis rūpinosi Parks Brothers Funeral Ho -
me, gedulingas šv. Mišias laikė kun. Clayton Griggs.

Nuliūdusi šeima 

Mūsų ilgametei kaimynei 

A † A
ADELEI LIETUVNINKIENEI

iškeliavus Anapilin, VYTENIUI, GINTARUI ir ŽIBAI
su šeimomis reiškiame nuoširdžią užuojautą. 

Andrijonų šeima

Lietuvos šakočių muziejus –
vienintelis toks pasaulyje

Šakotis – aukštas šakotas tuščiaviduris konditerijos kepinys. Tai tra-
dicinis lietuvių patiekalas, vienas dažniausių vestuvėms gaminamų deser-
tų.

Šakotis yra vokiečių kulinarinio gaminio baumkucheno (liet. medžio –
pyrago) atmaina, kartais vadinamas bankuchenu nuo šio vokiško kepinio
pavadinimo. Jo tešlai reikia labai daug kiaušinių – 30–50 vienam kilogramui
miltų. 

Šakočio forma primena eglutę, o jo spygliukai atstoja šakeles. Kepa-
mi įvairaus dydžio. Jie yra švelnaus skonio, malonaus aromato.

Europoje apie šakočių kepimą buvo žinoma jau XV amžiuje. Juos kep-
davo vienuoliai, kurie savo receptų niekam neatskleisdavo, laikydavo pa-
slaptyje. Į Lietuvą šakočių kepimo tradicija atkeliavo XX a. pradžioje. Da-
bar pasaulyje yra žinoma apie 60 šakočio kepimo receptų. 

šakotis yra privalomas skanėstas ant lietuvių tradicinio šventinio stalo – to-
kia nuostata užėmė gana tvirtas pozicijas mūsų tautiečių sąmonėje. Ir tik-
rai, kokia gi lietuviška šventė – be šakočio? Jeigu eidamas į svečius  neži-

nai, ką padovanoti – dovanok skanią dovaną – šakotį ir ši idėja tikrai pasiteisIns.
Juk visi mėgsta tą prabangaus skonio gardėsį.

Kad ir kokioje pasaulio šalyje apsigyvena lietuviai ir ten susiburia į ben-
druomenę, joje paprastai, anksčiau ar vėliau, atsiranda ir šakočių kepėjų. Tad
galima sakyti, kad lietuviai šakočius kepa visame pasaulyje. 

Todėl nenuostabu, kad prieš penkerius metus Lietuvoje, netoli Druskinin-
kų esančiame Jaskonių kaime yra įkurtas Šakočių muziejus. Jis yra pirmas ir
kol kas vienintelis visame pasaulyje.

Muziejus buvo atidarytas 2015 metų gegužės mėnesį rekordinio šakočio ke-
pimo proga. Šis milžinas, analogų pasaulyje neturintis šakotis, iškeptas Lietu-
voje, sveria beveik 86 kilogramus ir yra 3 metrų ir 72 centimetrų aukščio. Jis yra
įrašytas į Guinness pasaulio rekordų sąrašą ir iki šiol yra eksponuojamas Ša-
kočių muziejuje.

Šakočių muziejuje galima pamatyti lietuviško šakočio analogų, kurie kepami
kitose šalyse – Vengrijoje, Švedijoje, Japonijoje, Lenkijoje ir kitur. Ekskursijos
metu galima sužinoti, kuo kitų šalių šakočiai skiriasi nuo lietuviškojo, taip pat
pamatyti daugybę senovinių indų ir įrankių, naudotų šakočių gamybai.

Ekspozicijoje puikuojasi ir mobili šakočių kepimo krosnis, kuri yra nau-
dojama išvažiuojamosiose edukacinėse programose.

,,Draugo” inf., parengta pagal internetą
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Pasiteirauti tel. 773-585-9500
skelbimai@draugas.org

www.draugofondas.org

Namams pirkti paskolos 
duodamos mažais mėnesiniais 

įmokėjimais ir prieinamais nuošimčiais.
Kreipkitės į 

Mutual Federal Bank, 
2212�West�Cermak�Road.�

Tel. (773) 847-7747

Advokatas
VYTENIS LIETUVNINKAS

4536 W. 63 St., Chicago, IL 60629
(Skersai�gatvę�nuo�„Draugo”)

Tel. 773-284-0100 •  info@midwaylegal.com
Paslaugos: Nekilnojamas turtas • Investiciniai fondai •

Testamentai ir palikimai • Verslo reikalai • Bendri teisės reikalai

CoviD-19: Liepos 15 d., 11 val. 30 min.
Užsikrėtusių Išgijusių Mirusių

Pasaulyje 13,566,824    7,922,803 583,559

JAV 3,572,740 1,608,996 139,521   

Lietuvoje 1,882 1,582 79

Po Meghan Markle ir princo Harry pa-
sivaikščiojimo Beverly Hills, žiniask-
laidos dėmesys nukrypo į lietuvių pre-

kės ženklą „Magic Linen”, kurio kurta
balta linine suknele buvo pasipuošusi Meg-
han. Prekės ženklo įkūrėjai – vilniečiai Vita
ir Justinas Murauskai. Lininė suknelė,
kurią dėvėjo Meghan, vadinasi ,,Toscana”.

„Švelniai tariant, buvome nustebinti –
niekada anksčiau nemačiau M. Markle pa-
sipuošusios lietuvių prekės ženklo drabu-
žiais, – LRT.lt sakė V. Murauskienė. – Kiek
žinau, ji sąmoningai pasirenka tam tikrus
nedidelius prekės ženklus. Manau, kad
mūsų atveju į save dėmesį galėjome at-
kreipti todėl, kad ‘Magic Linen’ vadovauja
moteris, taip pat tai yra tvarus prekės
ženklas, užsiimantis labdaringa veikla ir
vykdantis įvairias socialines akcijas, ka-
rantino metu New Yorke ir Lietuvoje dali-
jome kaukes.”

Moteris sakė, kad pajuto ir  „Meghan
efektą” – kiekvienas naujas Meghan dra-
bužis yra kone iššluojamas iš parduotuvių
lentynų. Šios suknelės pardavimai taip pat
išaugo. „Vadinamasis ‘Meghan efektas’
sienų neturi – tikrai pastebiu, kad jos nori
dauguma pasaulio moterų, nenustebčiau,
kad apie tai sužinojusios ją įsigyti su-
skubtų ir mūsų tautietės”, – sakė V. Mu-
rauskienė.

Parengta pagal people.com ir lrt.lt

Meghan Markle suknelė – lietuvių kūrinys

Meghan Markle vilki lietuviško prekės
ženklo suknele. 

Vida�Press�nuotr.

Vita Murauskienė džiaugiasi išaugusiu susidomėjimu jų produkcija.
„Magic�Linen”�nuotr.

Tėviškės bažnyčioje (7214 Cass Ave., Darien, IL 60561) vėl

vyksta pamaldos. Laukiame jūsų kiekvieną sekmadie-

nį 11:30 val. r.  ir kiekvieną ketvirtadienį 8 val. v. 

Sekmadienį, liepos 19 d., 10 val. r. kviečiame susirinkti prie Stepono
Dariaus ir Stasio Girėno paminklo Marquette Parke ir paminėti jų skry-
džio per Atlantą 87-ąsias metines. 11 val. r. Švč. Mergelės Marijos
Gimimo bažnyčioje bus aukojamos šv. Mišios.

Jūs jau skaitote ,,Draugą”? Puiku! 
Bet nepamirškite ir savo senelių bei kitų

giminių Lietuvoje – užsakykite ,,Draugą” ir jiems! 
Paprastu paštu – 110 dol., 

internetinė prenumerata – tik 99 dol.

150 įdomių ir spalvingų numerių per metus!

www.draugas.org


